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ورود مجلس به مشکل کمبود دارو
اگرچه کمبود ســرم در کشور نســبت به هفته های 
قبل تا حدی رفع شــده اما برخــی بیماران همچنان 
از توزیع قطره چکانی و کمیاب شــدن سرم در برخی 
شهرستان های کشور خبر می دهند. رئیس کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس شــورای اسلامی در نامه ای 
به رئیس جمهوری خواستار رفع مشکل کمبود اقلام 
دارویی همچون آنتی بیوتیک ها و ســرم تزریقی شد 
و تاکید کرد که باید تمهیــدات لازم برای جلوگیری 
از کمبودها و تامین ذخیره هــای لازم در کارخانجات 
تولیدی و شرکت های پخش اندیشیده شود. در این نامه 
آمــده:  احتراماً همان گونه که به دفعات به حضرتعالی 
یــادآوری کرده ام و خاطر شــریف قطعاً مســتحضر 
می باشد، با توجه به تغییر نرخ ارز دارو و ثبت سفارشات 
جدید برای مواد اولیه جهت تولید داروهای داخلی بر 
اســاس نرخ جدید و نیز چالش تامین نقدینگی لازم، 
وقــوع وقفه در تولیــد، ورود و عرضه دارو به خصوص 
در فصل پاییز و زمستان و بالاخص در زمینه داروهای 
پرمصرف این فصــول همچون انواع آنتی بیوتیک ها و 
داروهای بیماریهای عفونی امری دور از انتظار نبوده و 
متاسفانه در حال حاضر به عنوان یک واقعیت به شدت 
نگران کننده، موجب سردرگمی بیماران و کندی روند 
درمان و بهبود آنان، هم اکنون وجود دارد و عنایت ویژه 

دولت محترم را برای حل عاجل آن می طلبد.
از آنجا که موضوع مزبور از دغدغه های جنابعالی بوده 
و دولت نیز به اهمیت مقوله ســلامت به خوبی واقف 
می باشد، مستدعی است دستور فرمایید موضوع کمبود 
اقلام دارویی مذکور و سرم تزریقی که به ویژه کودکان 
و ســالمندان را مــورد تهدید قرار می دهد در اســرع 
وقت مرتفــع گردیده و تمهیدات لازم برای جلوگیری 
از کمبودها و تامین ذخیره هــای لازم در کارخانجات 
تولیدی و شرکت های پخش اندیشیده و نتیجه اقدامات 
به عمل آمده به این کمیســیون اعلام گردد.ضمنا در 
شرایط کنونی که دشمنان با کوچکترین بهانه درصدد 
مخدوش نمودن چهره نظام بوده و عوامل داخلی آنان 
نیز با بزرگنمایی، سعی را در برانگیختن اذهان دارند و 
مسئله سلامت عمومی و کمبود داروهای متداول برای 
امراض ساده نیز فی نفسه موضوعی حساس و اورژانسی 
به شمار می رود، پرداختن به حل موضوع و گره گشایی 
از مشکلات و چاره اندیشی برای آنها، اهمیت قضیه را 
دوچندان می نماید و انتظار برای دسترسی آسانتر مردم 
به داروهای ضروری، از سوی جنابعالی که نسبت به این 
حوزه امعان نظر داشته و بارها به مسئولین ذیربط در 
این خصوص تاکید نموده اید، انتظاری کاملا بجا و ان 

شاءالله نتیجه بخش می باشد.
همچنیــن رئیس کمیســیون بهداشــت مجلس در 
گفتگویی که روز گذشته در خبرگزاری ها منتشر شد 
بــا انتقاد از نبود عزم و اراده جدی برای رفع مشــکل 
کمبود دارو تأکید کرد در حال حاضر کودکان و افراد 
مســن در معرض آنفلوآنزا و سرماخوردگی قرار دارند 
و ایــن بیماری ها در حال افزایش اســت اما با کمبود 
ســرم و آنتی بیوتیک به ویژه برای کــودکان در ۳۰ 
استان کشــور روبه رو هستیم.حســینعلی شهریاری 
افزود: در حال حاضر کودکان و افراد مسن در معرض 
آنفلوآنزا و ســرماخوردگی قرار دارند و این بیماری ها 
در حــال افزایش اســت اما با کمبــود آنتی بیوتیک 
به ویژه برای کودکان در ۳۰ اســتان کشــور روبه رو 
هســتیم.نماینده مردم زاهدان در مجلس یازدهم با 
انتقاد از تداوم کمبود ســرم در کشور، قوانین بانکی و 
گمرکی، شرکت های بیمه ای، کمبود مواد اولیه، طلب 
شــرکت های تولید دارو افزایش هزینه حمل و نقل و 
تعرفه های بازرگانی را از جمله دلایل مؤثر کمبودهای 
دارویی و ســرم برشمرد.شهریاری با بیان اینکه ۶۰ تا 
۷۰ درصد تولید داروی کشــور در اختیار شرکت ها و 
بنگاه های شــبه دولتی است، تصریح کرد: نمایندگان 
مجلس تحت فشارهای شدید قرار دارند و مردم برای 
کمبودهای دارویی به ما مراجعه می کنند و وظیفه ما 
هم پی گیری و تذکر و اعلام خطر است زیرا مجلس به 
تنهایی تصمیم گیرنده نیست.وی با انتقاد از اینکه عزم 
و اراده جدی برای رفع کمبودهای دارویی وجود ندارد 
گفت: با دستورهای کاغذی این مشکل حل نمی شود 
و اگر در این  رابطه تدبیر و فکر عاجلی نشــود افزایش 
نارضایتی ها را به  دنبال دارد و مشکل کمبود دارو نباید 

به مشکلات فعلی کشور افزوده شود.
وی با تاکید بر اینکه برای مســائل دارو و درمان کشور 
باید قرارگاه عملیاتی تشکیل شــود و نباید جزیره ای 
عمل کرد، تصریح کرد: در تابستان و بهار سال جاری 
در مورد کمبود دارو تذکر داده بودیم.این اظهارات در 
شرایطی است که دکتر سجاد اسماعیلی، مشاور رئیس 
ســازمان غذا و دارو از تأمین ماهانه ۱۷ تا ۱۸ میلیون 
عدد ســرم در کشور و واردات ماهانه ۲.۵ میلیون عدد 
ســرم خبر داده و گفته:  مســئولیت نظارت بر الگوی 

تجویز داروها، با معاونت درمان است.

گزارش

 بازگشت رنگ قرمز
 به شهرهای کرونایی کشور

بر اســاس آخرین به روزرســانی ها، تعداد شهرهای با 
وضعیــت قرمــز از صفر به چهار و تعداد شــهرهای با 
وضعیت نارنجی نیز از ۱۹ به ۲۶ شــهر افزایش یافت. 
همچنین تعداد شــهرهای با وضعیــت زرد از ۲۰۳ به 
۱۸۸ و تعداد شهرهای با وضعیت آبی از ۲۲۶ به ۲۳۰ 
شهر رسید. بر این اساس در حال حاضر چهار شهر در 
وضعیت قرمز، ۲۶ شهر در وضعیت نارنجی، ۱۸۸ شهر 
در وضعیت زرد و ۲۳۰ شهر در وضعیت آبی قرار دارند.

افزایش مهاجرت معکوس از تهران
مهدی جمالی نژاد، معاون عمران و توسعه امور شهری 
و روستایی وزیر کشور از طراحی و برنامه ریزی گسترده 
دستگاه های مختلف برای تمرکززدایی از تهران خبر داد 
و گفت: خوشبختانه نرخ مهاجرت در شهر تهران منفی 
شــده اســت. اما مهاجرت معکوس از تهران به سمت 
شهرستان های استان انجام می شود که دلیل آن گران 
شــدن زمین و مسکن و سخت تر شدن شرایط زندگی 

در تهران است.

 کیفیت هوای تهران 
در آستانه شرایط »بسیار ناسالم«

بر اساس اعلام شرکت کنترل کیفیت هوای تهران در 
حالی که صبح دیروز )۳۰ مهرماه( کیفیت هوای تهران 
در شرایط ناسالم قرار داشت، تا عصر روز گذشته با ثبت 
عدد ۱۹۳ برای همه گروه ها ناســالم اعلام شد و ذرات 

معلق کمتر از ۱۰ میکرون ثبت شد.

آخرین جزئیات رتبه بندی معلمان 
وزیر آموزش و پــرورش درباره صدور احکام رتبه بندی 
معلمان گفت: احکام رتبه  کم تــر از 4۷۰ امتیاز یعنی 

»آموزشیار معلم« بزودی صادر می شود.
یوســف نوری در واکنش به این جمله که »قبلا اعلام 
کردید که احکام رتبه بندی بخشــی از معلمان تا پایان 
مهر صادر می شــود«، اظهار کرد: این موضوع در دست 
انجام اســت.وی ادامه داد: در حال آماده سازی مدارک 
هســتیم و احتمالا از رتبه های پایین شروع می کنیم 
یعنی احکام معلمانی صادر می شــود که کمتر از 4۷۰ 
امتیاز کسب کردند. وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه 
اگر صدور احکام بخــش اول معلمان با مانعی برخورد 
نکند در این ماه صادر می شــود، افزود: با صدور احکام 
تعدادی از معلمان، مراحل بعدی آسان تر می شود و در 
ماه بعد، احکام تعداد بیشتری از فرهنگیان صادر خواهد 
شد.وی در خصوص فعالیت سامانه رتبه بندی معلمان 
گفت: اعلام کرده  بودیم که تا ۱۰ مهر، مدارک بارگذاری 
شــود و آن از زمان، 4۵ روز مهلت مجدد گذاشتیم که 
هنــوز یــک تعــدادی از فرهنگیان، مــدارک خود را 
بارگذاری نکردند.هر معلم برای کســب رتبه آموزشیار 
معلم باید 4۶۰ امتیاز، مربی معلم، ۵۳۰ امتیاز، استادیار 
معلم ۶۰۰ امتیاز، دانشــیار معلم ۷۵۰ امتیاز و استاد 

معلم ۹۰۰ امتیاز کسب کند.

مخالفت مجلس برای خرید اتوبوس 
دست دوم 

رئیس کمیســیون صنایع مجلس شــورای اســلامی 
از مخالفــت مجلس با خرید اتوبوس های دســت دوم 
خارجی خبــر داد و گفت: اگر ظرفیت داخل جواب گو 
نباشــد، حتما باید اتوبوس های نــو از خارج خریداری 
کنیم.عزت الله اکبری با بیان اینکه واردات اتوبوس دست 
دوم شناسنامه، خدمات پس از فروش، قطعه و ... ندارد 
گفت: متقاضی باید شناســایی شود تا به تناسب نیاز، 
میــزان تقاضای خود را به تولید کننده اعلام کند و آن 

شرکت هم بسازد.

دستگیری ربایندگان پزشک معروف 
در تهران

رئیس پلیــس آگاهی پایتخت از دســتگیری عاملان 
ربودن یک پزشــک سرشــناس خبر داد و گفت:  این 
پرونده مربوط به ربودن یک پزشــک معروف در تهران 
اســت. درپی وقوع یــک فقره آدم ربایی و ســرقت به 
عنف از یک پزشــک سرشناس توسط دو فرد در شرق 
تهران، رســیدگی به موضوع در دستورکار تیمی زبده 
از کارآگاهــان اداره پنجم پلیــس آگاهی تهران بزرگ 
قرار گرفت.ســرهنگ علی ولی پور گودرزی با اشاره به 
تحقیقات ماموران پلیس دراین پرونده افزود: تحقیقات 
ابتدایی کارآگاهان مشخص کرد، پدر و پسری با جعل 
عنوان مامور پلیس، نزد این پزشــک سرشناس تهرانی 
رفته و او را ســوار بر ماشــینش کرده و اقدام به ربودن 
وی کرده اند. همچنین در ادامه و با استفاده روش های 
پلیســی مشخص شد که متهمان همراه با این پزشک 
وارد خانه ای در جنوب تهران شــده و با بســتن دست 
مال باختــه، خــودروی وی را ســرقت و همچنیــن 
حســاب های بانکی او را تخلیــه  کرده اند.رئیس پلیس 
آگاهی تهران بزرگ با بیــان اینکه متهمان مال باخته 
را چهار روز در خانــه حبس کرده بودند، تصریح کرد: 
شاکی بعد از چهار روز موفق به نجات خود شده بود و 
ماجرا را برای ماموران بازگو کرد. ماموران پلیس نیز در 
گام نخســت متوجه شدند، سارقان با کارت بانکی این 
مالباخته به واحدی صنفی در شرق تهران مراجعه کرده 
و مقدار زیادی طلا و سکه خریداری کرده اند. در ادامه 
کارآگاهان وارد عمل شــده و با شیوه های نوین کشف 

جرم هویت دو متهم را شناسایی کردند.
ولی پور گودرزی افــزود:  در ادامه تحقیقات ماموران 
مشــخص شد که ســارقان پس از خرید سکه و طلا 
به یکی از اســتان های شرقی کشور متواری شده اند. 
که در همین راســتا ماموران پلیس با هماهنگی های 
قضائی راهی مخفیگاه متهمان در یکی از استان های 
شــرقی کشور شده و آنها را در یک عملیات منسجم 

دستگیر کردند.

خبر

همدلی| ستاره لطفی-  مجلس تعداد بیماری های 
خاص را افرایش داد و به عدد ۲۷ رســاند. چند روز 
پیش زهرا شیخی، سخنگوی کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس شورای اســلامی از افزایش تعداد 
بیماری های خاص به ۲۷ بیمــاری خبر داد. تعداد 
بیماری هــای خــاص در حالی افزایــش پیدا کرد 
کــه تا پیش از این تنها ۷ بیماری در کشــور جزو 
بیماری های خاص شناخته می شدند.گفتنی است 
تــا پیش از این بیماری های تالاســمی، هموفیلی، 
همودیالیز، ای بی، ام اس، اوتیســم و ســرطان جزو 
بیماری های خاص بودند، اکنون تیپ های یک، دو 
و سه ام اس، دیالیز صفاقی، سیستیک فیبروزیس، 
پرفشاری شریان ریوی، سکته مغزی، مزمن روانی، 
پیوند سلول های بنیادی خون ساز، پیوند کلیه، قلب، 
کبد، ریه، روده و پانکــراس، صرع مقاوم به درمان، 
کاشت حلزون، پارکینسون و رتینوپاتی دیابت و... نیز 

مشمول بیماری های خاص شده اند.
 افزایش بودجه بیماران خاص

با افزایش تعداد بیماری های خاص، بودجه ای ۵ هزار 
میلیارد تومانی نیز برای درمان و داروی این بیماران 
اختصاص یافته است. خبر افزایش بودجه را »سید 
جلیل میرمحمدی« عضو کمیســیون بهداشت و 
درمان مجلس شورای اســلامی اعلام کرد. وی در 
این زمینه به ایلنا گفت: در سال های گذشته وزارت 
بهداشت اعتباراتی برای بیماران صعب العلاج و خاص 
داشته و امسال در بودجه ۱4۰۱ یک ردیف اعتباری 
بالــغ بر ۵ هزار میلیارد تومان مصوب شــد تا برای 
تأمین بخشــی از هزینه های درمانــی و دارویی در 
اختیار بیمه سلامت قرار بگیرند. این اعتبار ۵ هزار 
میلیارد تومانی علاوه بر اعتبارات سالیانه است و در 
حال حاضر آیین نامه ســاز و کار آن از سوی وزارت 
بهداشت تدوین شــده و حدود هزار میلیاردتومان 
آن اختصاص داده شــده است. میرمحمدی افزود: 
از سوی دیگر تعداد بیماری های خاص نیز افزایش 
پیدا کرده است و در کنار اختصاص این اعتبارات، دو 
هزار میلیارد تومان هم به صورت وام قرض الحسنه به 
این بیماران اختصاص پیدا خواهد کرد. به گفته این 
نماینده مجلس، این ۵ هزار میلیارد تومان برای اولین 
بار در تاریخ بودجه نویسی تاریخ جمهوری اسلامی 
اســت که برای بیماران خاص اختصاص پیدا کرده 
است. اگرچه با افزایش بیماری های خاص بودجه آن 
نیز افزایش پیدا کرده است، اما کارشناسان معتقدند 
که حجــم بودجه افزایش یافته جواب گوی ســبد 
بیماری ها و نیازهای دارویی آنان نیست و نمی تواند 
هزینه های درمان این بیماران را پوشش دهد.گفتنی 
است حتی زمانی که تعداد بیماران خاص ۷ یا کمتر 

نیز بود، بودجه این بیماران همواره تناسبی با نیازهای 
درمانی آنان نداشته است، مشکلات درمانی بیماران 
خاص تا جایی بوده است که آنان در مواردی ناچار 
به دست به تجمع های اعتراضی می زدند تا وضعیت 
و نیازهای درمانی و دارویی شان را به گوش مسئولان 

برسانند.
 امکانات و بودجه بیمــاران خاص، جوابگو 

همین تعداد بیمار نیست
در همیــن ارتبــاط مدیــر عامل و عضــو هیأت 
مدیره انجمن بیماران تالاســمی در مورد  افزایش 
بیماری های خاص از ســوی مجلــس، به همدلی 
گفت:»اقدام مجلس حکایت این است که ما همین 
بچه ای را که زاییدیم، تر و خشک و بزرگ اش نکرده، 
بــه دنبال به عمــل آوردن بچه یــا بچه های دیگر 
باشــیم. مثل این حکایت است که آقایان توصیه به 
فرزندآوری می کنند، اما  از آن طرف شرایط ازدواج 
را فراهم نمی کنند، بدیهی است همه علاقمند به این 
هستند که تشکیل زندگی و خانواده بدهند، اما وقتی 
بسترش مهیا نباشد، هر چقدر که ما فرزند آوری را 
هم تبلیغ کنیم فایده ای نــدارد. در زمینه بیماران 
خاص هم همین طور است، وقتی امکانات و بودجه 
این بیماران جواب گوی همین تعداد بیمار نیست، 
افزایش لیست بیماری های خاص چه دردی را دوا 
می کند.»یونس عرب« با اشــاره به افزایش ۵هزار 
میلیاردی بودجه بیمــاران خاص افزود: »این مبلغ 
عددی نیست، این مشخص نیست کجا می خواهد 
هزینه شود، امروز من متوجه شدم که دولت یعنی 
در معاونت درمان وزارت بهداشــت دولت مدیرانی 
گذاشــتند که همه علاقمند به »پیوند« هســتند  
تمام این بودجــه را دارند هزینه پیوند می کنند. از 
این طرف بیمار تالاســمی که می تواند پیوند مغز و 

استخوان شود ســرش بی کلاه می ماند.« وی ادامه 
داد:»بیمار تالاســمی حق دسترسی به درمان را در 
همین تهران هم ندارد. ما فضایی برای تزریق خون 
در تهران نداریم. ما فقط در تهران ۳۰۰ تخت درمانی 
کم داریم. در این شرایط نمی توانیم شعاری لیست 
بیماران خاص را افزایش بدهیم، آن هم وقتی بیماران 

قبلی از شرایط مطلوبی برخوردار نیستند.« 
 بدون پشتوانه مالی و نگاه کارشناسی

مدیرعامــل انجمن بیمــاران تالاســمی، تصریح 
کرد:»افزایش لیست بیماران تالاسمی بدون پشتوانه 
مالی دقیق، بدون نگاه کارشناسی، آسیب رساندن 
بیشتر به بیماران است ومسائل روحی و روانی آنان 
و خانواده هایشــان را به دنبال دارد. با این کار فقط 
یک کلمه، یک برچسپ »خاص« بر روی این بیماران 
زده می شــود، بدون این که تغییــری در کیفیت 
زندگی شان ایجاد شود، به دلیل این که بیمار خاص 
تلقی می شوند از بسیاری از حقوق شهروندی محروم 
می شــوند و برخی از خدمات را به آنان نمی دهند، 
مانند گواهینامه، اســتخدام های دولتی و رسمی و 
...پس نقض حقوق شهروندی در این سیستم وجود 
دارد وقتی کلمه خاص به بیماری اطلاق شود.«عرب 
افزود:»اگر واقعا دولت ردیف و اعتباری دارد باید به 
صورت کاملا مشخص و کاملا اخلاقی بین همه گروه 
بیماران خاص هزینه کند. قانون اساسی وظیفه دولت 
را مشخص کرده است و آن حمایت از بیماران مزمن 
است. این بیماران اگر مزمن هستند که باید حمایت 
شــوند.«وی ادامه داد:»مــا از افزایش گروه بیماران 
خاص استقبال می کنیم به شرط این که آسیبی به 
بیماران خاصی که قبلا بوده است وارد نشود و بودجه 
این ها کم نشود، مضاف بر این که این بودجه با توجه 
به تورم لجام گسیخته  ای که ما در کشور داریم، باید 

اضافه شــود تا بتواند بار کوچکی از روی دوش این 
خانواده ها بردارد.«عرب با اشاره به حقوق اجتماعی 
این بیمــاران گفت:»بیماران خاص از ســبدهای 
معیشتی که دولت به اقشــار آسیب پذیر می دهد، 
ســهمی ندارند، یارانه دو برابری مثل مددجوهای 
کمیته امداد و بهزیســتی نمی گیرند. سهام عدالت 
ندارنــد و... پس این چه حمایتی اســت؟ آیا با یک 
درمان نصف و نیمه تمام مشکلات این  بیماران حل 

می شود؟«
 کلمه »خاص« بزرگ اســت اما مشکلاتش 

بیشتر 
وی افزود:»اسم کلمه »خاص« بزرگ است اما وقتی  
واردش می شــوید، می بیندید مصائب و مشکلات 
بیشتر است و اتفاقات تلخ تری ممکن است برای آن 
گروه بیفتد. با اطلاق کلمه خاص یک سری حقوق 
شهروندی خود به خود نقض می شود، ما دنبال فرار 
از ذیل این کلمه هستیم.«عرب ادامه داد:»به علت 
عدم دسترســی به داروهای بیماران تالاســمی، از 
اردیبهشت ۹۷ تا امروز بیش از ۶۲۵ بیمار تالاسمی 
در کشور فوت کرده است و این بر اثر شدت گرفتن 
و بازگشت تحریم ها و یک سری مسائل و مشکلات 
دیگر بوده اســت. علاوه بر تعداد فوتی ها، از مجموع 
۲۳هزار بیمار، بیش از ده هزار بیمار تالاســمی نیز 
آسیب جسمی دیده اند، که هر آن جان این بیماران 
در معرض خطر مرگ است.«وی تصریح کرد:»وقتی 
ما در یک گروه از بیماران خاص با این مسائل روبه رو 
هستیم و فکری هم کماکان برایش نشده است که 
چــه کاری باید انجام بگیرد، اوضاع به همین منوال 
پیش می رود. شما نمی توانید حوزه بیماران خاص 
را گسترش بدهید بدون این که نظر کارشناسان را 
جویا شوید، بدون اینکه آسیب شناسی کنید.«عرب 
افزود:»ابتدا می دیدند آیا مجلس آسیب شناسی در 
مورد همین چند گروه از بیماری های خاص انجام 
داده اســت؟ اول همین چند گروه از بیماران را که 
از ســال ۷۶ با مصوبه دولت جز بیماران خاص قرار 
گرفته اند، آسیب شناســی می کردنــد تا ببینند آیا 
وضعیت این بیماران بهتر شده یا بدتر شده است؟ 
یــا دولت و مجلس چه کمکی می توانند بکنند که 
کیفیت زندگی  این بیماران را افزایش دهند.«مدیر 
عامل بیماران تالاســمی با اشاره به افزایش بیماران 
تالاسمی در ســال ۹۶ توســط مجلس گفت:»بر 
اساس مصوبه دولت در سال ۷۶ سه بیماری دیالیز، 
تالاســمی و هموفیلی را به عنــوان بیماری خاص 
معرفی شــدند، در سال ۹۶براساس مصوبه مجلس 
سه بیماری دیگر به این لیست اضافه شد، بدون این 

که ردیف بودجه ای برایش در نظر بگیرند.«

مدیرعامل انجمن بیماران تالاسمی در گفت وگو با همدلی بررسی کرد 

پیامدهای اطلاق »خاص« به بیماری های دیگر

همدلی| علیرضا زاکانی، شهردار تهران در زمان ارائه برنامه های خود 
به عنوان گزینه تصدی سکان شهر از اخذ عوارض تردد به عنوان یکی 
از موضوعاتــی که قصد پرداختن به آن را دارد یاد کرده بود اما این 
روزها شهرداری تحت امر او سیاستی مخالف با آنچه روز اول عنوان 
شــده بود، در پیش گرفته است. زاکانی روز گذشته از آغاز نهضت 
پارکینگ ســازی در تهران خبر داد؛ موضوعی که به گفته بسیاری 
از کارشناســان در صورت تحقق، به عاملی برای تشدید ترافیک و 
تحمیل آلودگی به شــهر تبدیل می شود.علیرضا زاکانی صبح روز 
گذشته در شنبه امید و افتخاری دیگر، پارکینگ طبقاتی امیرکبیر را 
افتتاح کرد و با اشاره به جزئیات این پارکینگ، گفت:»این پارکینگ 
هوشــمند ۵۵۰ ظرفیت جای پارک دارد و به صورت زیرسطحی 
ساخته شده است. «او با بیان اینکه در سال جاری در نظر داریم که 
۲۵۰۰ پارکینگ بسازیم، افزود: »امیدواریم ۱۰۰۰ فضای جای پارک 

را تا قبل از پایان سال تحویل شهروندان دهیم.«
  نهضت پارکینگ سازی در تهران راه می اندازیم 

شهرداری تهران با بیان اینکه مطالعات ۱۶ پروژه ساخت پارکینگ آغاز 
شده که از این میان ساخت چهار پارکینگ وارد مرحله عقد قرارداد 
شده و مقدمات ساخت هشت پارکینگ دیگر نیز فراهم شده است، 
تصریح کرد:»حدود دو هفته آینده ساخت یک پارکینگ با ظرفیت 
۳۰۰۰ خودرو در منطقه ۲۰ آغاز می شود و این نوید خوشی است که 
با مشارکت دیگران بتوانیم در جای جای شهر زمینه نهضت پارکینگ 
سازی را داشته باشیم.«او با اشاره به آغاز نهضت پارکینگ سازی در 
تهران گفت:»امیدواریم با ساخت پارکینگ بتوانیم فضاهای عمومی 
شهر را آزاد کنیم؛ چرا که محل ایستادن خودروها و پارک حاشیه ای 
آنها را باید ساماندهی کنیم و ظرفیت پارک حاشیه ای را آزاد کنیم 
تا همه مردم بتوانند عادلانه از فضای حاشیه ای کنار خودرو استفاده 
کنند.«زاکانــی با بیان اینکه این اطمینان را باید به مردم بدهیم که 
بتوانند از قبل جای پارک خودروشــان را به صورت هوشــمند رزرو 
کنند، اظهار کرد:»به زودی اتفاقات 
خوبــی در زمینه پارک خودرو در 

تهران رخ می دهد.«
  دوراهی افزایش پارکینگ یا 

استفاده از خودروی شخصی

سید جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای 
شهر تهران نیز درباره مساله  کسری پارکینگ و فضای پارک خودرو 
در شهر تهران گفته بود:»متاسفانه تهران همیشه با مشکل کسری 
پارکینگ و فضای پارک مواجه بوده است و این مساله به مرور زمان 
روی هم تلنبار شده و حالا به صورت تجمعی شاهد کسری گسترده 
پارکینگ در شــهر تهران هستیم.«او با بیان این که مساله کمبود 
پارکینگ و فضای جای پارک دیگر جنبه تاریخی پیدا کرده است، 
اظهار می کند:»متأسفانه بسیاری از واحدهای تجاری، اداری و حتی 
مسکونی فاقد تعداد کافی پارکینگ هستند و در نتیجه این خودروها 
به معابر شهر ســرازیر می شوند و محل تردد مردم به محل توقف 
خودروها بدل شده است.«رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر 
تهران در ادامه می افزاید:»از سویی نباید مردم را تشویق به استفاده از 
خودروی شخصی کرده و همچنین باید نیاز واقعی مردم شناسایی و 

مشکلات پیش روی آن حل شود.«
  تناقض در حوزه سیاستگذاری شهری

به نظر می  رسد برخی مدیران شــهری دچار نوعی تناقض در حوزه 
سیاست گذاری هستند. یک شکل این تناقض ادعای برخی مدیران 
مبنی بر غلط و غیرکارشناسی بودن موضوع ترافیک   زا بودن افزایش 
پارکینــگ با وجود تایید این گزاره در مطالعاتی اســت که توســط 
شهرداری تهران انجام شده است. آخرین مطالعه  ای که در این رابطه 
توسط مرکز مطالعات شهرداری تهران انجام و با عنوان »ارائه روشی 
برای قیمت  گذاری پارکینگ حاشیه  ای و غیرحاشیه  ای« منتشر شده، 
به صراحت ذکر کرده که ساختن پارکینگ  های وسیع و طبقاتی در 
نقاطی مانند مراکز شهر، به علت ایجاد جاذبه بیشتر سفر با خودروی 
شخصی سبب افزایش مشکلات ترافیکی می شود. در این مطالعه تاکید 
شده تامین پارکینگ  های زیاد سبب تشویق شهروندان به استفاده از 

خودروی شخصی می شود و تقاضای القایی زیادی ایجاد می کند.
  نسخه کارشناسی برای کاهش ترافیک 

در تهران اما تصمیماتی مثل نهضت پارکینگ  سازی که نتیجه وارونه 
آن به شکل ترافیک   زایی حداقل از دو دهه قبل در دنیا اثبات شده، 
برای کاهش ترافیک اتخاذ شده است.چاره  جویی برای ترافیک تهران 
فوریت دارد اما راه کار آن پیچیده نیست. شهرداران موفق جهان به 
نحوی عمل کرده   اند که شــهروندان استفاده از ناوگان حمل و نقل 

عمومی را به عنوان راه  حل بهینه سفر روزانه تلقی کنند و استفاده 
از خودروی شــخصی را به اوقات خاصــی از روز اختصاص دهند. 
تهران نیز با اســتفاده از این تجربه جهانی می  تواند قفل ترافیک را 
بشکند.با توسعه حمل ونقل عمومی شامل مترو واتوبوس و استفاده 
از ابزار قیمت در اســتفاده از خودروهای شخصی، شهرداری تهران 
می تواند معضل پارک خودرو در تهران را تا حدود زیادی حل کند. 
مهدی چمران؛ رئیس شــورای شــهر تهران در این باره با تاکید بر 
اینکه تعداد اتوبوس های تهران نسبت به شاخص استفاده مطلوب 
نیســت، گفت:»باید تلاش کنیم حداقل اتوبوس های تهران را به 
تعداد شورای چهارم که ۶هزار دستگاه بود برسانیم.«او با بیان اینکه 
وزارت کشــور نزدیک به ۱۰ سال است که اتوبوس خریداری نکرده 
و تحویل نداده و شهرداری ها نیز خریدی در این خصوص نداشتند 
افزود: »بنابراین شرکت های تولید خود را به بخش های دیگر متمرکز 
کردند و بازیگرانی که خط تولید به سمت اتوبوس زمان بر است اما 
تلاش بر این است که تولید اتوبوس ها سریع تر انجام شود و از سوی 
دیگر وزارت کشور قرار داده دو هزار دستگاه را با یکی از کارخانجات 
داخلی منعقد کرده اســت از این رو قرار شد هر یک از کارخانجات 
میزان ظرفیت تولید خود را تا پایان سال اعلام کنند.«چمران با بیان 
اینکه موضوع خرید واگن و ورود آن به خط مترو تهران به این زودی 
صورت نخواهد گرفت و فرآیند واردات زمان بر است یادآور شد:»خرید 
واگن از چین و دیگر اقدامات جانبی آن تقریباً یک سال و نیم طول 
می کشد، بنابراین باید در خصوص حل مسائل حمل و نقل شهری 
توان خود را برای خرید اتوبوس به کارگیری و بتوانیم این خلاء را با 
افزایش تعداد اتوبوس های پایتخت پر کنیم و ما نیاز داریم تا با تلاش 
و ممارست حداقل اتوبوس ها را به پایان دوره چهارم شورای چهادم 
که ۶ هزار دستگاه بود برسانیم.«به نظر می رسد تحقق وعده افزایش 
ناوگان حمل ونقل عمومــی برای تهران از اولویت های این روزهای 

پایتخت باشد.

فرش قرمز جدید برای خودروها با نهضت پارکینگ سازی؟

نسخه جدید مدیران شهر برای مهار ترافیک


